

"تقدير النشاط التثبيطي ضد البكتيري و علاقته بالقوة المانعة للأكسدة للعسل المنتج محلياً"

اسم الطالب: ماجد سالم فرج بن مسلم

لجنة الاشراف: د. رشاد بن رزق الهندي و أ.د. محمد بن سرور الشهراوي

المستخلص:

ركزت هذه الدراسة على بحث خصائص النشاط ضد البكتيري للعسل المنتج محلياً بالمملكة العربية السعودية (ثلاثون عينة عسل مختارة) و علاقته بمحتواها الفينولي الكلي معبراً عنه بمكافئ حمض الجاليك و قوتها المانعة للأكسدة. تم إختبار الأثر التثبيطي لعينات العسل المختارة (للأعسال الخامة و مستخلصاتها الفينولية) ضد بكتيريا *Staphylococcus aureus* ATCC 24213, *Micrococcus luteus* ATCC 49732 and *Escherichia coli* ATCC 25922. قدرت النشاطات المانعة للأكسدة لمستخلصات خلاص الإيثيل لعينات العسل كقوة مانعة للشقوق الحرة (ARP) بطريقة إقتناص الشقوق الحرة بإستخدام مادة 1,1-diphenyl-2-picrylhydrazyl (DPPH) و أيضاً كقوة مانعة للأكسدة مختزلة للحديدك (FRAP). كما تم تقدير المحتوى الفينولي الكلي للمستخلصات طبقاً لطريقة Folin-Ciocalteu reagent. تم أيضاً تقدير خاصية لون العسل وعلاقته بالمعايير المدروسة. أوضحت النتائج اختلافاً واسعاً في المحتوى الفينولي الكلي و النشاطات المانعة للأكسدة و النشاط ضد البكتيري و خصائص اللون بين أنواع العسل المختلفة. كان المحتوى الفينولي الكلي لعينات العسل المختبرة واقعاً في المدى 84.97 – 317.39 مجم/100جم من العسل كمكافئ حمض الجاليك. وجد إن قيم ARP و FRAP الدالة على النشاطات المانعة للأكسدة كانت منخفضة للأعسال ذات اللون الفاتح (أعسال الكراث و الحنظل) و كانت مرتفعة للأعسال الداكنة (أعسال وادي ضرعة و وادي ضباع). كانت قيم ARP و FRAP في المدى  $50.78 \pm 1.4$  %  $99.52 \pm 0.2$  و 0.19  $\pm 0.009$  –  $1.17 \pm 0.09$  مجم/مل على التوالي. ثبت عسل وادي ضرعة (المستخلص الفينولي) نمو بكتيريا *Staphylococcus aureus*, *Micrococcus luteus* and *Escherichia coli* و لم يتأثر نمو البكتيريا كثيراً بعسل الكراث حيث تراوحت قيمة تركيز التثبيط الأدنى (MIC) بين 0.45- 5.0 مجم/مل لأنواع العسل المختلفة. لوحظ وجود إرتباط بين المحتوى الفينولي الكلي لعينات العسل و نشاطاتها ضد البكتيرية. و كان لخاصية اللون لعينات العسل المختبرة إرتباط مرض مع نشاطها ضد البكتيري ومحتواها الفينولي الكلي و نشاطها المانع للأكسدة.

## "Determination of Antibacterial Activity in Relation to Antioxidant Power of Locally Produced Honey"

Student: Maged Salem Farag Bin Masalam

Supervision: Dr. Rashad Rizk Al-Hindi and Prof. Mohammed Soroor El-Shahawi

### **Abstract:**

The antibacterial properties of thirty unprocessed honey samples from different floral origins produced in the Kingdom of Saudi Arabia were critically studied in relation to their antioxidant activities and total phenolic contents (TPC) expressed as gallic acid equivalents. The inhibitory action of the honey samples (diluted honeys and their phenolic extracts) was tested against selected bacteria, namely *Staphylococcus aureus* ATCC 24213, *Micrococcus luteus* ATCC 49732 and *Escherichia coli* ATCC 25922. The antioxidant activities of honey samples (diluted honeys and ethyl acetate extracts) were determined in terms of their anti radical power (ARP) as assessed by the DPPH scavenging assay and the Ferric-reducing antioxidant power (FRAP) assay respectively. The total phenolic content of the extracts was determined according to the Folin-Ciocalteu procedure. The color characteristic was determined for its relation to the studied parameters. The results indicated that the total phenolic content, antioxidant activity, antibacterial activity and the color characteristic differed widely among the different honey types. Total phenolic content of the tested honey samples was in the range  $84.97 \pm 0.57$  -  $317.39 \pm 0.54$  mg/100g honey as gallic acid equivalent. The antioxidant activities in terms of ARP and FRAP were found low in the bright honeys (Alkorrath and Alhandhal honeys), and was high for darker honeys (Wadi Dharaa and Wadi Dhebaa). The values of the ARP and FRAP were in the range  $50.78 \pm 1.4$  % -  $99.52 \pm 0.2$  % and  $0.19 \pm 0.009$  -  $1.17 \pm 0.09$  mg mL<sup>-1</sup>, respectively. The bacterial growth of *Staphylococcus aureus*, *Micrococcus luteus* and *Escherichia coli* was inhibited by Wadi Dharaa phenolic honey extract and was not affected more by Alkorrath honey extract. The minimal inhibitory concentration (MIC) of honey samples was in the range 0.45 - 5.0 mgmL<sup>-1</sup> in Al Korrath and Wadi Dharaa honey samples respectively. Marked correlation between the total phenolic contents, the antibacterial and antioxidant activities was noticed. The linear correlation between the values of the ARP, FRAP of honey samples and the corresponding TPC (R=0.60, R=0.71 respectively) was significant at  $p = 0.01$ . The physical characteristic (color) of the investigated honey samples was satisfactorily correlated with their antibacterial activity, total phenolic content and antioxidant activity. Correlations between the parameters analyzed were found to be statistically significant ( $p < 0.05$ ).